
Protokół
25. posiedzenia, 6 sesyi, Y. peryodu Sejmu galicyjskiego

z dnia 19. Października 1888.

Początek o godzinie 10. minut 40.

Przewodniczący: Marszałek krajowy J. E. 
Jan  hr. Tarnowski.

Sekre tarze: pp. Stanisław hr. Badeni, Wła
dysław książę Sapieha, Adam Jędrzejowicz, ks 
Siczyński.

Obecnych posłów 122.

Ze strony c. k. R ząd u : c. k. Prezydent Na
miestnictwa J. W. Herman Loebl i Radca N a
miestnictwa p. Kazimierz Laskowski.

Marszałek konstatuje dostateczną ilość po
słów i zagaja posiedzenie.

Protokoły 11., 21. i 22. posiedzenia uznaje 
Marszałek za przyjęte, gdyż żadnych przeciw nim 
nie wniesiono zarzutów. Protokoły zaś z 23. i 
24. posiedzenia wyłożone zostały do przejrzenia 
w biurze sejmowem.

Sekretarz p. Adam Jędrzejowicz czyta spis 
petycyj wniesionych po dzień 19. Października
b. r. od 1. 688. do 1. 641. włącznie, które przy
dzielono następującym komisyom:

Komisyi drogowej 1. 638.
„ podatkowej 1. 639.
„ budżetowej 1. 640 i 641.

Sekretarz p. Adam Jędrzejowicz czyta na
stępujące interpelacye p. Weigla i towarzyszy 
do p. komisarza rządowego.

Interpelacya 
do Jaśnie Wgo pana Komisarza rządowego na 

Sejmie.
Poseł Weigel i towarzysze wnoszą:

Dnia 13. Maja 1864 r. zmarł w Krakowie 
obywatel ś. p. Aleksander Brześciański, z pozo
stawieniem kodycylu z daty 21. Września 1863. 
w którym po ustanowieniu różnych legatów re
sztę pozostałej gotówki 2.386 zł. przeznaczył na 
stypendyum imienia Aleksandra Brześciańskiego 
dla ubogiego ucznia krakowskiego instytutu te
chnicznego, w razie zaś przeniesienia lub znie
sienia tegoż, kwota ta miała wrócić do dyspozy- 
cyi ówczesnego kuratora lub osoby w tym celu 
wybrać się mającej z wiedzą i potwierdzeniem 
Wys. Rządu krajowego.

Kuratorem tym był ś. p. Senator byłej 
Rzeczypospolitej krakowskiej Dr. Konstanty Ho
szowski, który wszystkie warunki od niego wy
magane dopełnił.

Gdy obecnie 25. rok się zbliża, a fundacya 
ta nie weszła w życie, zapytuje podpisany poseł 
krakowski z towarzyszami:

Na czem zawadza wprowadzenie tej funda- 
cyi stypendyalnej w życie i kiedy aktywowania 
tejże ostatecznie spodziewać się można.

Lwów d. 19. Października 1888. 
Weigel, L. Chrzanowski, Romanowicz, Bob- 

czyński, Lubomirski, R. Łubieński, Żuk-Skar-



szewski, Płaziński, Brykczyński, Smolka, Maza- 
raki, Waygart, Klucki, Zborowski, Kowalski, 
Fruchtman.

In terpelacja  
do Jaśnie Wielmożnego pana Komisarza Rządo

wego na Sejmie.
Poseł Weigel i towarzysze zapytują:

1. Dlaczego Sądy powiatowe w Jaworzniu, 
Zakliczynie i Zatorze, których zaprowadze
nie Wysoki Sejm uchwałami swemi z dnia 
15. Stycznia 1887 r . ; 19. Grudnia 1887 r. 
i 15. Stycznia 1888 r. Rjądowi, jako pożą
dane do utworzenia zalecił, dotąd zaprowa
dzone nie są ?

2. W jakim czasie zaprowadzenia tych sądów, 
oraz sądu powiatowego w Muszyme przez 
Wysoki Sejm obecnie 12. Października b. r. 
ponownie uchwalonego, spodziewać się 
należy ?

Lwów d. 19. Października 1888.
Weigel w. r. 

Rom&nowicz, Żuk-Skarszew ski,  Smolka, 
Płaziński, Zborowski, Waygart, Łoziński, Chrza
nowski, Klucki, Kowalski, Łubieński, Bobczyński, 
Brykczyński, Mazaraki, Lubomirski, Pruchtman.

Marszałek oświadcza, iż interpelacye po
wyższe zakomunikuje p. komisarzowi rządowemu.

Przystąpiono do porządku dziennego, któ
rego pierwszym punktem jest:

Sprawozdanie Wydziału krajowego w prze
dmiocie udzielenia zozwolenia gminie miasteczka 
Peczeniżyn na pobór opłat od napojów spirytu
sowych.

Sprawozdawca poseł Smolka czyta sprawo
zdanie Wydziału krajowego w powyższym prze
dmiocie z następującem projektem ustawy :

U s t a w a
z d n i a ..............................................................................
obowiązująca w Królestwie Galicyi i Lodomeryi 

z Wielkiem Księstwem Krakowskiem.

Zgodnie z uchwałą Sejmu Mojego Króle
stwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem 
Krakowskiem, rozporządzam co następuje:

Art. I.
Gminie miasteczka Peezeniżyna w powiecie 

Kołomyjskim położonego, udziela się prawo po

Protokół 25. posiedzenia z

bierania przez 6 lat, począwszy od wejścia w ży
cie tej ustawy, na opędzenie potrzeb gminnych, 
następujących opłat:

a) od litra okowity trzy (3) centy;
b) od litra szumówki (do 20 stopni) dwa (2) 

centy ;
c) od litra słodzonych napojów t. j. rumu, 

araku, śliwowicy, rosolisu, likieru, pcnczo- 
wej esencyi, wiśniaku, maliniaku dziesięć 
(10) centów.

d) od hektolitra miodu jeden (1) zł. 87 centów.

Art. II.
Do uiszczenia tej opłaty obowiązani są 

wszyscy, którzy napoje w Art. I. poszczegól- 
nione dla konsumcyi miejscowej wyrabiają lub 
sprowadzają, bądź to na sprzedaż, bądź na wła
sny użytek.

Art. III.
Okręg poborowy stanowi gmina miasteczka 

Peczeniżyn.
Art. IY.

Ta opłata cięży tylko na konsumcyi w obrę
bie gminy, nie można zaś obciążać nią produkcyi 
ani obrotu handlowego.

Art. Y.
Bliższe postanowienia co do sposobu po

boru tych opłat wyda c. k. Namiestnictwo w po
rozumieniu z Wydziałem krajowym.

Art. VI.
Wykonanie tej ustawy poręczam Mojemu 

Ministrowi spraw wewnętrznych.

Przemawia p, Golejewski. Przemawia spra
wozdawca.

P. Zoll żąda, a następnie zrzeka się głosu. 
Przystąpiono do rozprawy szczegółowej. 
Sprawozdawca wnosi przyjęcie powyższego 

projektu ustawy w drugiem czytaniu.
Izba w głosowaniu uchwala projekt ustawy 

w drugiem czytaniu. Uchwaliwszy następnie na 
wniosek sprawozdawcy przystąpić do trzeciego 
czytania — uchwala Izba cały projekt ustawy 
w trzeciem czytaniu.

Następuje dalszy ciąg rozprawy nad spra- 
wozeaniem komisyi budżetowej o budżecie krajo
wym na rok 1889.
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Sprawozdawca poseł Chrzanowski daje obja
śnienia pod względem wyniku finansowego bu
dżetu na rok 1889 i czyta następujący suma- 
ryusz dochodów i wydatków na rok 1889.

S u m a r y u s z  
budżetu krajowego na rok 1889.

Protokół 25. posiedzenia z d. 19. Października 1888.

Z przeniesienia
VI. Zwroty pożyczek
VII. Dochody szkoły gospo

darstwa lasowego we 
Lwowie

266.887 zł. 
10.662 „

5.400

W yd a tk i:
Rubr. I. Koszta reprezentacyi

kraju . . . . 105.926 zł.

M II. Koszta zarządu . 245.957 r
n III. „ leczenia . 690.000 n
n IV. „ szczepienia 56.900 a
n V. Wydatki sanitarne 7.000 7t
n VI. Zasiłki dla zakładów

dobroczynności . 14.674 n

71 VII. Wydatki na cele wy
kształcenia i oświaty . 825.448 Ti

Ti VIII. Utrzymanie pomników
historycznych 12.560 n

7) IX. Kwaterunkowe żandar. 86.748 n

n X. Drogi krajowe 870.320 a

n XI. Dotacye dla zakładów
krajowych . 493 yy

V XII. Wydatki na szupa-
śnictwo 20.000 7)

7) XIII. Budowy wodne i me-
lioracye 211.406 Ti

y) XIV. Umarzanie pożyczek . 506.266 17

n XV. Na cele rolnictwa i
górnictwa . 214573 *>

n XVI. Na cele przemysłu 98.232

9 XVII. Rozmaite 94.394 n

Suma wydatków 4,060.897 zł.

D ochody :

Bubr. I. Pozostałość z rachun
ków z lat ubiegłych . — zł.

n II. Odsetki od pieniędzy
chwilowo lokowanych 3.000 »

n III. Dochody z dróg kraj. 217.080 n

n IV. Nadwyżki dochodów od
zakładów dotowanych 11.807 »

9 V. Zwroty zaliczek z lat
ubiegłych . 35.000 f)

Do przeniesienia 266.887 zł.

VIII. Dochody szkół i fol
warku w Dublanacb .

IX. Dochody szkół i fol
warku w Czernichowie

X. Dochody innych szkół 
krajowych .

XI. Zwroty za sprawdzanie 
rachunków aptekar. .

XII. Dochody z przelania 
do Skarbu krajowego 
pozostałości z fundu
szu zapomogi z roku 
1866 . . . .

XIII. Bozmaite .
Suma dochodów własnych

45.629

30.710

18.980

600

16.085 
52 817

442.270 zł.
Z porównania dochodów z 

wydatkami okazuje się niedobór
3,618.627 a .

Na pokrycie tego niedoboru 
nałożyć potrzeba dodatek krajowy 
po 35 ct. od 1 zł. podatku (z wy- 
datnością 1 ct. dodatku krajowego 
103.500 zł. w kwocie . . . 3 , .500
Ogólna suma dochodów wynosi . 4,064.770 zł.

Z porównania ze sumą uchwalonych
wydatków . . . .  4,060.897 „ 

okaże się nadwyżka dochodów . 3.873 zł.

Izba przyjmuje sumę dochodów i sumę 
wydatków oraz okazujący się niedobór w sumie
3,618.627 zł. zgodnie z wnioskiem komisyi 
w trzeciem czytaniu.

Następnie czyta jeneralny sprawozdawca 
komisyi budżetowej następujący projekt uchwały 
finansowej:

U c h w a ł a .
1. Dla pokrycia niedoboru w budżecie kra

jowym na rok 1889, ma być pobierany dodatek 
do wszystkich podatków bezpośrednich po 35 
centów do każdego złotego całej należytości po
datków bezpośrednich.



2. Sejm upoważnia Wydział krajowy do 
przenoszenia oszczędności w jednej rubryce 
wydatków zwyczajnych dla pokrycia wydatków 
zwyczajnych w innych rubrykach, jednak z tem 
zastrzeżeniem, że Wydział krajowy usprawie
dliwi każde zboczenie od uchwalonego budżetu.

Izba w głosowaniu uchwala ustęp 1 i ustęp 
2 projektu uchwały zgodnie z wnioskiem komisyi 
bez rozprawy, i na dalszy wniosek sprawozdawcy 
przyjmuje uchwałę powyższą, w trzeciem czytaniu.

Następuje sprawozdanie komisyi przemysło
wej o przedłożeniu Wydziału krajowego z czyn
ności w zakresie przemysłu, krajowego.

Sprawozdawca poseł Goldman uwolniony 
od czytania sprawozdania, prostuje omyłkę druku 
zawartą, we wniosku, mianowicie w wierszu pier
wszym po wyrazie: „krajowego" należy dodać 
wyrazy: „i dołączone do niego sprawozdanie kra
jowej komisyi przemysłowej'1.

Sprawozdawca czyta następujący wniosek 
komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

1. Sajm przyjmuje do wiadomości sprawo
zdanie Wydziału krajowego i dołączone do niego 
sprawozdanie krajowej komisyi przemysłowej 
z czynności w zakresie organizaeyi krajowej ko
misyi dla spraw przemysłowych, ustalenia jej 
stosunku do c. k. rządu i udzielania pożyczek i 
zasiłków dla rozwoju przemysłu krajowego.

2. Sejm wzywa c. k. rząd, ażeby nakazał 
podwładnym organom, iżby przy wymierzaniu 
podatku od towarzystw zarobkowych i gospodar
czych. posiadających warunki przytoczone w §. 1. 
ustawy od 14. Kwietnia r. 1885. (Dz. u. p. Nr. 
43) i w ogóle przy opodatkowania stowarzyszeń 
zarobkowych przestrzegały jak najściślej posta
nowień ustawy s dnia 27. Grudnia r. 1880. (Dz. 
u. p. Nr. 151) i z dnia 14. Kwietnia r. 1885. 
(Dz. u. p. Nr. 43).

Izba uchwala zgodnie z wnioskiem komisyi 
bez rozprawy.

Następuje sprawozdanie komisyi przemysło
wej o przedłożeniu Wydziału krajowego z czyn
ności w zakresie przemysłu krajowego. (Część II. 
Sprawy szkół przemysłowych).

Protokół 25. posiedzenia z

Sprawozdawca poseł Komanowicz uwolniony 
od czytania sprawozdania, czyta następujący 
wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
1. Sejm przyjmuje do wiadomości sprawo

zdanie Wydziału krajowego i dołączone do niego 
sprawozdanie krajowej Komisyi przemysłowej 
z czynności w zakresie szkół przemysłowych.

2. Sejm upoważnia Wydział krajowy do 
przekształcenia warstatu naukowego tkackiego 
w Krośnie w fachową szkołę tkacką połączoną 
z zakładem wybijania kartonów do wyrobu tkanin 
wzorzystych i z pracownią dla wyrobu poprawnej 
konstrukcyi krosien.

3. Sejm poleca Wydziałowi krajowemu, aby 
poczynił kroki odpowiednie ku przekształceniu 
zakładu dla nauki stolarstwa i tokarstwa w Sta
nisławowie na zakład samoistny.

4. Sejm poleca Wydziałowi krajowemu prze
prowadzenie rokowań celem objęcia i zorganizo
wania warstatu naukowego dla nauki garncarstwa 
w Toustem na podstawie wniosków krajowej ko
misyi dla spraw przemysłowych, jako zakładu 
krajowego.

Izba uchwala zgodnie z wnioskiem komisyi 
bez rozprawy.

Następuje sprawozdanie komisyi przemysło
wej z petycyi gminy Grzymałów i gmin sąsie
dnich, tudzież gaiiny miasta Andrychów', a w koń
cu miasta Stary Sącz, o utworzenie w tych gmi
nach szkół przemysłowych.

Sprawozdawca poseł Weigel czyta sprawo
zdanie w powyższym przedmiocie z następującym 
wnioskiem, komisyi:

Petycye gmin Grzymałów, Mazorówka i 
Podlesie, tudzież gmin miasta Andrychów i gmi
ny miejskiej Stary Sącz, o utworzenie w nich 
szkół przemysłowych, odstępuje się Wydziałowi 
krajowemu do bliższego rozpoznania i załatwie
nia w porozumieniu z krajową komisyą dla spraw 
przemysłowych.

Izba uchwala zgodnie z wnioskiem.
Następuje sprawozdanie komisyi budżetowej 

co do petycyi Dra Stanisława Smolki, profesora 
Uniwersytetu Jagiellońskiego, o przyznanie dal
szej subwencyi na badania historyczne w archi
wach watykańskich.

dnia 19. Października 1888.
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Sprawozdawca poseł Chrzanowski uwolnio
ny od czytania sprawozdania, czyta następujący 
wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

1. Sejm wyznacza na trzy lata następne 
1889/90, 1890/91, 1891/92, po 1.500 zł. w. a. 
rocznie na prace naukowe w archiwach watykań
skich, a kwotę tę należy zamieszczać w VII. ru 
bryce wydatków.

2. Ten zasiłek na prace naukowe w archi
wach watykańskich wypłacać ma corocznie z góry 
Wydział krajowy do rąk profesora Stanisława 
Smolki, za porozumieniem się z komisyą histo
ryczną Akademii umiejętności w Krakowie.

8. Sejm poleca Wydziałowi krajowemu, aby 
starał się wyjednać, iżby c. k. rząd udzielił od
powiednią roczną subwencyę oddziałowi polskie
mu zorganizowanemu przy instytucie history
cznym austryackim w archiwum watykańskiem.

Izba w głosowaniu uchwala zgodnie' z wnio
skiem komisyi bez rozprawy. Uchwaliwszy na
stępnie na wniosek sprawozdawcy przystąpić do 
trzeciego czytania bez czytania, uchwala Izba 
cały wniosek komisyi w trzeciem czytania.

Następuje sprawozdanie komisyi szkolnej 
o przedłożeniu Wydziału krajowego w przedmio
cie petyeyj o wyjątkowe podwyższenie płac nau
czycielskich.

Sprawozdawca poseł Zoll uwolniony od 
czytania sprawozdania, czyta następujący wnio
sek komisyi :

1. Kierownikom i nauczycielom rzeczywi
stym szkół ludowych pospolitych w Jarosławiu, 
Wado wicach, Pecsyniźynie, Zatorze, Biłohor- 
szczaeh i Zboiskach — przyznaje się od dnia
1. Stycznia 1889. w drodze wyjątkowej stałe 
podwyższenie płacy w kwocie po 50 zł. rocznie.

2. Nauczycielom młodszym w powyższych 
miejscowościach wymierzoną zostanie płaca w sto
sunku oznaczonym ustawą według płac pobiera
nych przez starszych nauczycieli, z tym jednakże 
wyjątkiem, że nauczyciele młodsi, pobierający 
minimalną płacę 200 zł. rocznie, otrzymają pod
wyższenie na 250 zł. rocznie.

3. Upoważnia się Radę szkolną krajową do 
zaasygnowania nauczycielom powyższych płac

z funduszu szkolnego krajowego od dnia 1. S ty
cznia 1889 roku.

4. Resztę petyeyj, popartych przez Radę 
szkolną krajową, odstępuje się c. k. Radzie szkol
nej krajowej do możliwego uwzględnienia przy 
rozdzielaniu jednorazowych zapomóg tam, gdzie- 
by tego istotnie zachodziła wyjątkowa potrzeba.

Przemawia p. Rybicki i stawia następujący 
wniosek dostatecznie poparty:

Petycyę nauczycieli szkoły ludowej męzkiej 
w Rzeszowie L. 639 odstępuje się Wydziałowi 
krajowemu do załatwienia razem z poprzedzającą 
petycyą, zostającą w opiniowaniu c. k. Rady szkol
nej krajowej, z upoważnieniem przyznania pod
wyższenia płacy, jeżeli się okażą takie same wa
runki jak w Jarosławiu.

Przemawia sprawozdawca i przyjmuje imie
niem komisyi w zasadzie powyższy wniosek, atoli 
z modyfikacyą w brzmieniu następującem:

5. Petycyę nauczycieli szkoły ludowej m ę
skiej w Rzeszowie L. 639 odstępuje się Wydzia
łowi krajowemu do zbadania razem z poprze
dzającą petycyą będącą w opiniowaniu c. k. R a
dy szkolnej krajowej —  i przedłożenia wniosku 
Sejmowi jeszcze na bieżącej sesyi.

Marszałek poddaje pod głosowanie 3 pier
wsze ustępy wniosku komisyi. Izba uchwala 
ustęp 1, 2 i 3 zgodnie z wnioskiem komisyi. Po 
przemówieuiu sprawozdawcy i objaśnieniu Mar
szałka, Izba uchwala ustęp 4 zgodnie z wnio
skiem komisyi. Przemawia p. Rybicki i zgadza 
się na modyfikacyą swego wniosku. Izba w gło
sowaniu uchwala zgodnie z wnioskiem p. Rybi
ckiego zmodyfikowanym przez sprawozdawcę.

Następuje sprawozdanie komisyi administra
cyjnej z wniosku posła Władysława Wołań,skie- 
go, w przedmiocie przywrócenia pociągu pospie
sznego na linii głównej c. k. uprzyw. kolei Ka
rola Ludwika.

Sprawozdawca poseł Zywicki uwolniony od 
czytania sprawozdania, czyta następujący wnio
sek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Sejm wzywa c. k. rząd, aby polecił za

rządowi kolei państwowej a oraz spowodował 
zarząd kolei Ozerniowieekiej i Karola Ludwika, 
aby te w porozumieniu ze sobą zaprowadziły
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w swoich rozkładach jazdy bezpośrednią i szybką 
komunikacyę dla osób i pocztowej koresponden- 
cyi na liniach swoich w wschodnio-południowej 
części kraju z Krakowa przez Lwów, S tanisła
wów do Fusiatyna.

Izba uchwala zgodnie z wnioskiem komisyi 
bez rozprawy.

Następuje sprawozdanie komisyi admini
stracyjnej z przedłożenia Wydziału krajowego 
w przedmiocie udzielenia zezwolenia Reprezen- 
tacyi powiatowej w Wieliczce na zaciągnięcie 
pożyczki w kwocie 10.000 zł. w. a.

Sprawozdawca poseł Max uwolniony od czy
tania sprawozdania, czyta następujący projekt 
ustaw y:

U s t a w a
z dnia . . . . . . .
dla Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem 
Księstwem Krakowskiem, zezwalająca Reprezen- 
tacyi powiatowej w Wieliczce na zaciągnięcie 
pożyczki w sumie 10.000 zł.

Za zgodą Sejmu Mojego Królestwa Galicyi 
i Lodomeryi wraz z Wielkiem Księstwem K ra
kowskiem, postanawiam co następuje:

Art. I.
Reprezentacyi powiatowej w Wieliczce ze

zwala się zaciągnąć imieniem powiatu Wieli
ckiego pożyczkę w wysokości 10.000 zł. na za
płacenie gminie miasta Dobczyce należytości za 
kupiony od niej most na rzece Rabie, na drodze 
powiatowej Dobczycko-Szczyrzyckiej.

Art. II.
Wykonanie tej ustawy poruczam Mojemu 

Ministrowi spraw wewnętrznych.
W rozprawie ogólnej nikt głosu nie żąda, 

a Izba przystępuje do rozprawy szczegółowej.
Sprawozdawca czyta Art. I. projektu ustawy.
Izba w głosowaniu uchwala Art. I. zgodnie 

z wnioskiem komisyi bez rozprawy.
Sprawozdawca czyta Art. II., tytuł i wstęp 

projektu.
Izba uchwala Art. II., tytuł i wstęp proje

ktu zgodnie z wnioskiem komisyi bez rozprawy.
Następnie na dalszy wniosek sprawozdawcy 

uchwala Izba cały projekt ustawy w trzeciem 
czytaniu.

Następuje sprawozdanie komisyi gospodar
stwa krajowego z petycyi gminy Maniowy o re- 
gulacyę Dunajca.

Sprawozdawca poseł Sanguszko czyta spra
wozdanie w powyższym przedmiocie z następują
cym wnioskiem komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę gminy Maniowy w powiecie Nowo

tarskim o zabezpieczenie lewego brzegu rzeki 
Duuajca, jako terytoryum państwa, odstępuje 
Sejm Rząaowi z wezwaniem do jak najrychlej
szego zarządzenia robót ochronnych.

Przemawia p. Pławicki.

Izba uchwala zgodnie z wn> >skiem komisyi.

Następuje sprawozdanie komisyi gospo
darstwa krajowego :

a) z petycyi gmin Kępa rzerzycka i Żabno, 
powiatu Tarnobrzeskiego, w sprawie szkód 
przez San zrządzonych;

b) z petycyi Wydziału Spółki wodnej do regu- 
lacyi Łęgu oraz gmin i obszarów dworskich 
do tejże regulacyi konkurujących, o zmianę 
ustawy o regulacyi Łęgu w tym kierunku, 
by strony interesowane zamiast 30°/0 ogól
nych kosztów budowy, tylko 10% takowych 
ponosiły.

Sprawozdawca poseł Popiel czyta sprawo
zdanie z petycyi pod a) wymienionej z następu
jącym wnioskiem komisyi:

Komisya gospodarstwa krajowego wnosi:
I. Petycyę gmin Kępa rzerzycka i Żabno 

odstępuje się c. k. Namiestnictwu do urzędo
wania.

II. Wzywa się c. k. Rząd, aby zbadawszy 
stan rzeczy w rzeczonych gminach zarządził jak- 
najrychlej odpowiednie nadbrzeżue roboty.

Izba uchwala zgodnie z wnioskiem bez 
rozprawy.

Ten sam sprawozdawca czyta sprawozdanie 
komisyi z petycyi pod b) wymienionej, z nastę
pującym wnioskiem:

Komisya gospodarstwa krajowego wnosi:
1. Nad petycyą Wydziału Spółki wodnej 

dla regulacyi Łęgu 1. 328. przechodzi się do po
rządku dziennego.
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2. Petycję  1. 303. gmin i obszarów dwor
skich do regulacyi Łęgu konkurujących przeka
zuje się Wydziałowi krajowemu do zbadania i 
przedstawienia odpowiednich wniosków w ciągu 
bieżącej sesyi.

Izba uchwala zgodnie z wnioskiem bez 
rozprawy.

Następuje sprawozdanie komisyi drogo
wej:

a) z petycji gminy miasta Śniatyna o spowo
dowanie rekonstrukcyi drogi krajowej z Po- 
toczka do stacyi kolejowej Śniatyn-Załueze; 

i )  z petycyi gminy Koszlak, powiatu Zbaraz- 
kiego, oraz gmin Hnilice małe i Hoło- 
tki w sprawie przeniesienia myta drogowe
go na drodze krajowej między Podwołoezy- 
skami a Wołoezyskami.
Sprawozdawca poseł Borkowski ezyta spra

wozdanie z petycyi pod a) wymienionej z nastę
pującym wnioskiem komisyi:

Komisja drogowa w nosi:
Nad petycyą gminy wolnego miasta kró

lewskiego Śniatyna, przechodzi się do porządku 
dziennego.

Izba uchwala zgodnie z wnioskiem bez 
rozprawy.

Ten sam sprawozdawca czyta sprawozda
nie z petycyi pod b) wymienionej z następującym 
wnioskiem:

Komisya drogowa wnosi:
Nad petycyą gminy Koszlaki powiatu Zba- 

razkiego, tudzież gminy Hailice małe i Hołotki, 
względem przeniesienia myta drogowego, prze
chodzi się do porządku dziennego.

Tą samą uchwałą Wys. Sejmu objęte są 
petycye !. s. 335, 834 i 336 gminy Skoryki powiatu 
Zbarazkiego, jakoteż gminy Medynia, Zbaraż i 
gminy Worobijówka i Pieńkowce,

Izba uchwala zgodnie z wnioskiem komisyi 
bez rozprawy.

Następuje sprawozdanie komisyi gospo
darstwa krajowego z petycyi Rady powiatowej 
w Stryju w przedmiocie zaprowadzenia niższej 
szkoły rolniczej w powiecie Stryjskim.

Sprawozdawca poseł Zamoyski uwolniony od 
czytania sprawozdania, czyta następujący wnio
sek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Petycyą Rady powiatowej Stryjskiej odstę

puje się Wydziałowi krajowemu do zbadania 
z poleceniem zawiązania rokowań z c. k. Rzą
dem w celu założenia w Stryju (Uhersko) niż
szej szkoły rolniczej.

Wydział krajowy zda sprawę Wysokiemu 
Sejmowi w tej mierze, o ile możności w jak naj
krótszym czasie.

Izba w głosowaniu uchwala zgodnie z wnio
skiem komisyi bez rozprawy.

Sekretarz p. Adam Jędrzejowicz czyta na
stępującą iuterpelacyę do p. komisarza rządo
wego :

Interpelacya.
Zważjwszy, że na interpelaeye wniesioną 

do c. k. Rządu z d. 6. i 17. Października b. r. 
w przedmiocie zarządzeń władz skarbowych co 
do rozdziału kontyngentu przy wyrobie wódki, 
tudzież co do czynionych trudności w przyzna
waniu tego kontyngentu gorzelniom zadzierża- 
wionym, c. k. Rząd dotąd nieudzielił żadnej od
powiedzi, a natomiast w odmawianiu przyznania 
kontyngentu dla gorzelni tuż co wspomnianych 
t r w a ;

Zważywszy następnie, iż maszyny do wy
miaru produkowanego alkoholu, dostarczane przez
c. k. Rząd, często zepsuciu ulegają, przez co ruch 
w fabrykacji wódki przerwany bywa ztąd, a 
przedsiębiorstwo same na rozliczne dotkliwe 
szkody narażone jes t;

Niżej podpisani zapytują c. k. Rząd, w jaki 
sposób i kiedy zamierza niedokładności w admi
nistracji  skarbowej dotyczącej gorzelń usunąć i 
słuszne skargi interesowanych uwzględnić.

Lwów d. 19. Października 1888 r.

M. Rey, Gross, S. Koziebrodzki, Heazel, 
Polanowski, Onyszkiewicz, Abrahamowiez, Czar
toryski, J .  Mochnacki, Gniewosz, Sapieha, Ho- 
szard, Gorayski, Wierzbicki, Tom. Rozwadowski, 
Skrzyński, Korytowski, Bobrzyński, Romanowicz, 
Ant. Wrotnowski, Czajkowski, Tadeusz Langie, 
Klucki, Moysa, Szeptycki, Borkowski, Brykczyń- 
ski, W. Koziebrodzki, J .  Męciński, Zamoyski, 
G. Romer, Wł. Wolański.

Marszałek oświadcza, iż interpelacyę powyż
szą zakomunikuje p. komisarzowi rządowemu.
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Przemawia komisarz rzędowy, radca dworu 
p. Herman Loebl i zawiadamia Marszałka krajo
wego, i i  Najwyższem postanowieniem  została  
sesya obecna Sejmu galicyjskiego z dniem dzi
siejszym odroczoną.

Marszałek wzywa p. sekretarza St. hr. Ba- 
deniego do odezytania protokołu dzisiejszego po
siedzenia.

Sekretarz p. St. hr. Badeni odczytuje pro
tokół 25. posiedzenia.

Izba przyjmuje ten protokół bez rozprawy.

Marszałek oznajmia, ie  protokoły 2S i 24 
posiedzenia uwaia za przyjęte, albowiem do tej

chwili przeciw nim nie wniesiono żadnych za
rzutów.

Przemawia Marszałek w obu językach kra
jowych i kończy przemówienie okrzykiem n*  
cześó Najjaśniejszego Pana, który Izba trzykrotnie 
powtarza.

Przemawia p. ks. Kowalski.
Przemawia jeszcze Marszałek i zamykając 

25 posiedzenie 6 sesyi V. peryodu Sejmu galicyj
skiego uwiadamia pp. posłów, ie  o dniu pono
wnego zwołania odroczonej sesyi i porządku 
dziennym następnego posiedzenia zostaną pp« 
posłowie uwiadomieni.

Koniec posiedzenia o godz. 12 w południe.

Marszałek krajowy:

Jan Tarnowski w. r.

Sekretarze:

Adam, Jędrzejowicz w. r. 
Stanisław  hr. B adeni w. r

Z drukarni i litografii Pillera i Sp.


